



တၢ်မၤစၢၤပူၤOhioansဖိလၢအိဉ်ဒီးခိဉ်န့ၢ်လီၤထုၤကွၢ်တၢ်ဆါ,ဃုာ်ဒီးပူၤလၢအအဲဉ်ဝဲတဂၤ,ပူၤလၢကွၢ်ထွဲ
အီၤဒီးပူၤတဝၢအါထီဉ်,ဒ်သိးအကအိဉ်မူပူၤဒီးတၢ်အိဉ်မူလၢအိဉ်ဒီးအခိပညီအတၢ်ပညိဉ်ဒီးတၢ်သးဖုံန့ၢ်လီၤ.

တၢ်သ့ဉ်ညါန့ၢ်ပၢၢ်တၢ်ဟ်သ့ဉ်ဟ်သးလၢအဘဉ်လိာ်ဘဉ်စးဘဉ်ထွဲဒီးပူၤခိဉ်န့ၢ်လီၤထုၤကွၢ်တၢ်ဆါတဖဉ်

ညီန့ၢ်ကဲထီဉ်အသးအါမးလၢပူၤလၢအအဲဉ်ဒီးခိဉ်န့ၢ်လီၤထုၤကွၢ်တၢ်ဆါတဖဉ်အံၤရ့ၤလိာ်မုာ်လိာ်သးဒီးပူၤခိဉ်ဖျါတၢ်သ့ဝဲတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤ,တၢ်ကတိၤဖျါဉ်,ဒီး
တၢ်ပုးန့ၢ်ပူၤအဒိအတၢ်တဖဉ်လၢပတန့ၢ်ပၢၢ်တဘျီဃီဘဉ် ဘဉ်ဆဉ်မ့ၢ်တၢ်ဟ်ဖျါအရ့ဒိဉ်တဖဉ်လၢအဘဉ်ဃးဒီးအဝဲသ့ဉ်အနီၢ်ကစၢ်, ပူၤတဝၢ,
မ့တမ့ၢ် တၢ်အိဉ်ဝးတရံးအနီၢ်ခိတဖဉ်န့ၢ်လီၤ.

တၢ်သ့ဉ်တဖဉ်အံၤပသ့ဉ်ညါအီၤဒ်အမ့ၢ်တၢ်သကဲးပဝးလၢအဘဉ်လိာ်အသးဒီးညီန့ၢ်မၤအသးခိဖျါအဝဲတဒီးန့ၢ်ဘဉ်ဝဲတၢ်လၢအလိဉ်ဘဉ်ဝဲ,ဒီးကဘဉ်မၤဝဲဒ်လဲဉ်
န့ၢ်တသ့ဉ်ညါဝဲဘဉ်,မ့တမ့ၢ်ကဟ်ဖျါထီဉ်ဝဲလၢတၢ်ကတိၤဖျါဉ်တဘဉ်ဘဉ်.လၢတၢ်ကတိၤဂၤ,အဝဲစံးဆၢဝဲခိဖျါတၢ်ခါခါတအိဉ်အဃီ,မ့တမ့ၢ်အဝဲသ့ဉ်တ
ဘဉ်သးဒီးတသးလီတၢ်တခါခါ,ဒ်အမ့ၢ်တၢ်ဆါ,တၢ်သ့ဉ်ဟူးသးဂဲၤအါတလၢ,မ့တမ့ၢ်တၢ်တူၢ်ဘဉ်တၢ်သ့ဉ်ကိာ်သးဂီၤဒီးတၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးအါတလၢတဖဉ်န့ၢ်လီၤ .

တၢ်ဟ်သ့ဉ်ဟ်သးလၢအခိဆၢက့ၤတၢ်အံၤကဲထီဉ်သးသတူၢ်ကလၢာ်သ့လၢပူၤအိဉ်ဒီးခိဉ်န့ၢ်လီၤထုၤကွၢ်တၢ်ဆါအပတီၢ်တခါဂ့ၤတခါဂ့ၤန့ၢ်လီၤ,ဒီးကကဲဝဲတၢ်
သးတံာ်တၢ်ဒီးတၢ်တၢ်လၢပူၤဂၤအဂီၢ်သ့. အရ့ဒိဉ်လၢနဘဉ်သ့ဉ်နီဉ်လၢတဘဉ်ဟံးန့ၢ်အီၤအရ့တဂ့ၤ.

အဆိန့ၢ်, ဝံသးစူၤသ့ဉ်ညါလၢနတအိဉ်ထဲတဂၤဧါဘဉ်. ပအိဉ်ဖဲအံၤလၢကဟံးစုန့ၢ်ကျဲန့ၢ်ဘူးဘူးတံာ်တၢ်န့ၢ်လီၤ.

တၢ်ဟ်သ့ဉ်ဟ်သးအါမးအကျါကဲထီဉ်သးခိဖျါအဝဲအဲဉ်ဒီးအိဉ် ဒီးတၢ်ပညိဉ် ဒီး ဒ်သိးလၢအကဒုးကဲထီဉ်တၢ်တခါခါလၢအတၢ်အိဉ်မူပူၤန့ၢ်လီၤ.
ပူၤတဂၤဂၤမ့ၢ်ဘဉ်တၢ်ဟ်ပနီဉ်လၢအိဉ်ဒီးခိဉ်န့ၢ်လီၤထုၤကွၢ်တၢ်ဆါအံၤန့ၢ်သက့တၢ်တူၢ်ဘဉ်သ့ဉ်တဖဉ်အံၤတကတၢ်ဘဉ်.ပထံဉ်န့ၢ်လၢနမၤစၢၤပူၤတဂၤဂၤ
လၢကဒုးကဲထီဉ်တၢ်တခါခါမ့ၢ်သ့န့ၢ်, အဝဲသ့ဉ်ကသးခုဒီးသးမုာ်ဝဲဒိဉ်မး, ဒီးကဟ်ဖျါဝဲအတၢ်ဟ်သ့ဉ်ဟ်သးလၢတၢ်တမ့ၢ်လၢအပူၤကလီၤစူၤဝဲလီၤ.
တၢ်ဟ်ထွဲလၢလၢာ်တဖဉ်အံၤမ့ၢ်တၢ်ဟ့ဉ်ကူဉ်တနီၤလၢကမၤစၢၤပူၤကွၢ်ထွဲတၢ်ဒီးပူၤလၢတူၢ်ဘဉ်ခိဉ်န့ၢ်လီၤထုၤကွၢ်တၢ်ဆါခိလၢာ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်ခိဉ်သ့ဉ်လၢနကဘဉ်သ့ဉ်ညါ



အဝဲတမၤတၢ်အံၤလၢကမၤသးအုန့ၢ်အဂီၢ်ဘဉ်.

ပူၤလၢနအဲဉ်တဂၤအိဉ်ဒီးခိဉ်န့ၢ်တဘဉ်လိာ်ဘဉ်စးအဃီအဝဲကစံးဆၢတၢ်တဘျီဃီဒီးတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤလၢတလၢကွၢ်ဝဲခိဖျါအဝဲပိာ်ခွါမ့တမ့ၢ်အဝဲပိာ်မုာ်ပၢၤဝဲတန့ၢ်
ခိဖျါတအိဉ်လၢအတၢ်ပၢတၢ်ဆၢအဖိလၢအဃီလီၤ.

တၢ်ဟ်သ့ဉ်ဟ်သးလၢအိဉ်ဖျါထီဉ်တဖဉ်အံၤမ့ၢ်ဝဲတၢ်ဆဲးကျါဆဲးကျါးအက့ၢ်အဂီၢ်တခါလီၤ.

အဝဲသ့ဉ်မ့ၢ်ဖျါတဂ့ၤလၢပူၤလၢအအဲဉ်အီၤတဂၤအဂီၢ်,သကဲးပဝးတဖဉ်အံၤညီန့ၢ်မ့ၢ်ဒဉ်တၢ်ဟ်ဖျါထီဉ်မ့တမ့ၢ်တၢ်ဆဲးကျါးလၢပူၤလၢအိဉ်ဒီးခိဉ်န့ၢ်လီၤထုၤကွၢ်တၢ်
ဆါတဖဉ်ဖဲအဝဲသ့ဉ်လိဉ်ဘဉ်တၢ်တမံၤမ့ၢ်အတၢ်လိဉ်ဘဉ်တလၢပူၤန့ၢ်အတၢ်အိဉ်သးမၤအသးဒ်အံၤန့ၢ်လီၤ.သ့န့ၢ်ပၢၢ်ဒီးဒိသဒါတၢ်ဟ်သ့ဉ်ဟ်သးတဖဉ်.စး
ထီဉ်ခိဖျါသံကွၢ်လီၤနနီၢ်ကစၢ်သးလၢ“ဘဉ်မနုၤဃီတၢ်ဟ်သ့ဉ်ဟ်သးအံၤဟဲကဲထီဉ်ဝဲလဲဉ်?” နသံကွၢ်လီၤနကစၢ်သးဒ်အါန့ၢ်,
နကသ့ဉ်ညါဆၢတံာ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါဒ်အါထီဉ်လီၤ.

ဆိကမိဉ်ဘဉ်ဃး...

- လၢအပူၤကွၢ်တၢ်မနုၤကဲထီဉ်တ့ၢ်အသးလဲဉ်?
- မတဂၤပဉ်ဃုာ်ဝဲလဲဉ်?
- တၢ်လၢမၤဆါအီၤဟဲကဲထီဉ်သးတခါခါခါ?
- မ့ၢ်အဟဲကဲထီဉ်သးခိဖျါကသံဉ်ကသီလၢအိဉ်ဝဲမ့တမ့ၢ်တၢ်ဆူးတၢ်ဆါခါခါ?
- မ့ၢ်အဝဲကျဲးစးဒုးဘဉ်ထွဲက့ၤအသးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်လၢအပူၤကွၢ်ခါ?



တၢ်ဒိဆၢက့ၤတၢ်ဟံၣ်သ့ၣ်သးအံၤညီၣ်န့ၣ်ကဲထီၣ်အသးမ့ၢ်လၢတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအိၣ်အယိၤလီၤ.

ကိးနံၤဒဲးတၢ်မၤအသးယိၤဖိအံၤဆီတလဲဝဲအတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤသ့. အဒိ,
တၢ်တခါခါလၢအတဲဝဲမ့ၢ်မၤဝဲအံၤကမၤဟူးမၤဂဲၤထီၣ်အတၢ်ဒိဆၢက့ၤသကဲၣ်ပဝးသ့တၢ်တခါခါလၢအခိၣ်အယၤ. ဒ်အမ့ၢ်
မ့ၢ်ဆါခါတၢ်ကပီၤလီၤဆံးအံၤဒုးအိၣ်ထီၣ်ပုၤလၢန့ၣ်အဲၣ်တၢ်ကမၤဒိဆၢက့ၤတၢ်လၢတၢ်တဆၢမ့ၢ်လၢအပူၤသ့န့ၣ်လီၤ.

ဟံၣ်ထွဲအတၢ်ဘၣ်သး.

ကျဲးစးမၤဘၣ်လိာ်ဒီးအသကဲၣ်ပဝး,တဘၣ်ပၤဆၢရဲၣ်ကျဲၤအသကဲၣ်ပဝးတဂ့ၤ.အဒိ,ပုၤလၢအိၣ်ဒီးခိၣ်န့ၣ်လီၤထုၤရူၤကွံာ်တၢ်ဆါတၢ်မ့ၢ်တပံၤလၢၤအခိၣ်န့ၣ်တ
ဘၣ်မၤဆူၣ်အိၣ်ဒီးစံၣ်ညီၣ်အီၤတဂ့ၤ.ကွံာ်တၢ်လုာ်ထံအကျိၤအကျဲဒီးတၢ်ခိၣ်တၢ်ယၤလၢမ့ၢ်တၢ်လီၤဆီအိၣ်တခါခါအယိၤခါ.တၢ်လုာ်ထံဒီးဒီးတၢ်လုာ်ထံခိၣ်မိၣ်
အံၤတၢ်ဘျီထီၣ်က့ၤအီၤလၢအသီတခါခါ?ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်ထီၣ်အဝဲညီၣ်န့ၣ်လုာ်ထံလၢဂီၤခိၣ်တၢ်ဒီးခဲအံၤန့ၣ်ဘၣ်ဆီတလဲအဝဲလုာ်ထံအဆၢကတီၢ်ဒီးနမၤက့ၤအီၤ
လၢကလုာ်ထံလၢမ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.တၢ်ဆီတလဲပကနီၢ်ကစၢ်အသကဲၣ်ပဝးအံၤညီၣ်န့ၣ်ကဲထီၣ်အသးလၢပဆီတလဲစ့ၢ်ကိးပုၤလၢပအဲၣ်တၢ်ကမၤအသကဲၣ်ပဝးန့ၣ်လီၤ .

တၢ်ဒိသဒါမ့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်သ့ၣ်.

ညီၣ်န့ၣ်ဖဲန့ၣ်ဒိဆၢက့ၤပုၤတၢ်ဂၤအသကဲၣ်ပဝးမ့ၢ်,ပုၤကွံာ်ထွဲအီၤတၢ်ကမၤဖျါထီၣ်အတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤလၢအကြိဝဲအီၤ.တၢ်အံၤတမ့ၢ်ဝဲကျဲၤလၢအဂ့ၤကတၢ်ထီ
ဘိတဘိလၢကဘျီဆဲးပုၤလၢအိၣ်ဒီးခိၣ်န့ၣ်လီၤထုၤရူၤကွံာ်တၢ်ဆါအံၤအဂီၢ်ဘၣ် .

အဒိ,ပုၤလၢန့ၣ်အဲၣ်တၢ်မ့ၢ်ဟးထီၣ်လၢဟံၣ်ချၢကိးဂီၤဒဲးဒီးကတီၢ်အါတၢ်ဒီးန့ၣ်ဖဲန့ၣ်မၤအဝဲပိာ်ခွါမ့ၢ်မ့ၢ်အဝဲပိာ်မ့ၢ်လၢက,အိၣ်လၢဟံၣ်ပူၤန့ၣ်,
နတၢ်ဒိဆၢက့ၤတဘျီပီၤကြးမ့ၢ်တၢ်ပံးကွံာ်ဝဲပဲတြီခဲလၢန့ၣ်လီၤ.

လၢအလီၢ်,သံကွံာ်လီၤန့ၣ်ကစၢ်သး“ဘၣ်မနုၤအယိၤယမၤဟးလီၤလၢဟံၣ်လဲၣ်?”မ့ၢ်တၢ်အိၣ်လၢဟံၣ်ပူၤတမံၤမံၤကဲထီၣ်တၢ်တံာ်တၢ်လၢအဂီၢ်အယိၤခါ?အဝဲမၤ
တၢ်လၢဟံၣ်ကရၢၢ်ပူၤမ့ၢ်တခါခါ ? မ့ၢ်အဝဲအဲၣ်ဒီးဟးရျိးကျဲတခါခါ? ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်လၢအပူၤကွံာ်,မ့ၢ်အိၣ်ဒီးလုာ်လၢလဲၣ်တၢ်မၤ မ့ၢ်တမ့ၢ်
ဟးယုၤအထွဲဖဲအအိၣ်ဂီၤခိၣ်တၢ်အိၣ်ဝံၤအခါန့ၣ်လီၤ ?

ကျဲးစးမၤကွံာ်တၢ်စံးဆၢတနီၤနီၤ.လၢန့ၣ်ကျဲးစးမၤယံးအီၤလၢအသုတဟးထီၣ်လၢဟံၣ်ပူၤအလီၢ်န့ၣ် ,
ကျဲးစးရဲၣ်လီၤန့ၣ်အီၤတၢ်ဆၢကတီၢ်လၢအကဟးဝဲကိးဂီၤဒဲးဖဲအအိၣ်ဂီၤခိၣ်တၢ်အိၣ်ဝံၤဒီးဟးလၢဟံၣ်လီၢ်ခဲဖဲအအိၣ်မ့ၢ်ထုၣ်တၢ်အိၣ်ဝံၤအခါအက့ၢ်.

မၤပၣ်ဃုာ်သးဒီးအီၤလၢတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤလၢအိၣ်ဒီးအိၣ်ပညီၣ်.

ထံၣ်တမ့ၢ်ကွံာ်,နကတူၢ်ဘၣ်ဒ်လဲၣ်ဖဲန့ၣ်လၢလဲၣ်ဖဲဘၣ်တၢ်ဖိအိၣ်မ့ၢ်လီၢ်တၢ်ပီးတၢ်လီၤတဖၣ်ခဲလၢက,ဒ်အမ့ၢ်န့ၣ်ရံၣ်လၢတၢ်ဒုၣ်ကပၤclocks,န့ၣ်ရံၣ်ဟ့ၣ်ပလီၢ်တၢ်,
လီၤတစံး,စဲးကျဲၣ်ကျိတၢ်,အဂၤတဖၣ်,ဒီးမၤဟးဂီၤတၢ်ဝဲန့ၣ်ရံၣ်ဒီးတၢ်ကၣ်ကိၣ်ဒါလဲ.တၢ်အဆိကတၢ်တခါလၢန့ၣ်ဘၣ်သ့ၣ်ညါန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲဟံၣ်ကွံာ်တၢ်ပီးတၢ်လီၤဒီးန့ၣ်
ရံၣ်တဖၣ်လၢအယံၤဒီးအီၤ. သန့က,ဖဲန့ၣ်ဆိကမိၣ်ထံထံလၢဘၣ်မနုၤယိၤန့ၣ်မၤတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤလဲၣ်န့ၣ်
,နကထံၣ်န့ၣ်တၢ်စံးဆၢလၢခီဖျါတၢ်ကၢၣ်အသးအယိၤန့ၣ်လီၤ.ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်အဝဲဟံၣ်ဖျါအသကဲၣ်ပဝးဒ်အံၤခီဖျါလၢအဝဲမ့ၢ်ပုၤလၢသးအိၣ်ဘျီတၢ်ဖိတၢ်လံၤထီၣ်ဘိန့ၣ်
လီၤ.အဟဲကဲထီၣ်သးသ့လၢအဝဲအဲၣ်ဒီးတူၢ်ဘၣ်ဝဲလၢပုၤသ့အီၤသ့ဒီးအမၤစၢၤတၢ်သ့န့ၣ်လီၤ.

ဟံၣ်လီၤပုးကွံာ်ဖိန့ၣ်ခိၣ်ဆံးဆံးဖိလၢတၢ်ဖိအိၣ်တၢ်အလီၢ်မ့ၢ်တမ့ၢ်ဟံၣ်ဖိဖိအဒါဒီးတၢ်ဖိတၢ်လံၤလၢန့ၣ်လၢတၢ်လီၢ်လံၤကျဲးပူၤတဖၣ်လၢန့ၣ်ကဘျီန့ၣ်န့ၣ်အ
ဂီၢ်န့ၣ်တက့ၢ်.တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးသ့တကဲထီၣ်တဂ့ၤအဂီၢ်န့ၣ်ကတၢ်လၢန့ၣ်ဆီလီၤတၢ်လီၢ်အံၤဘူးဖဲပုၤကွံာ်ထွဲတၢ်ညီၣ်န့ၣ်အိၣ်အါကတၢ်ဝဲအလီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ပထံၣ်န့ၣ်ကျဲၤအဂ့ၤကတၢ်လၢကဒိသဒါဝဲအသကဲၣ်ပဝးအံၤဒ်သိးကမၤစၢၤအီၤလၢကဒုးမၤပၣ်ဃုာ်အသးဒီးတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤလၢအိၣ်ဒီးအိၣ်ပညီၣ် .
တၢ်သကဲးပဝးတဖၣ်ညီၣ်န့ၣ်အါဒ်တက့ၢ်မ့ၢ်တၢ်လိာ်ဘၣ်အိၣ်အယိၤဖျါထီၣ်အသကဲၣ်ပဝး,အဲၣ်ဒီးဟူးထီၣ်ဂဲၤလီၤ,အဲၣ်ဒီးပူၤဖျဲး,မ့ၢ်တမ့ၢ်အဲၣ်အဲၣ်ဒီးလၢအတၢ်
မၤအါလီၤ.

လၢအဆီတလဲသးသ့.

တၢ်လၢနမၤအီၤကဲထီၣ်တန့ၣ်ညါအံၤ,ခဲမ့ၢ်ဆုၣ်တကဲထီၣ်ဘၣ်သ့.တၢ်စံးဆၢလၢအလီၤတၢ်တအိၣ်ဘၣ်.ဒီး,မ့ၢ်လီၤ,တၢ်ကီတၢ်ခဲတနီၤတညီၣ်လၢန့ၣ်ကဘျီရဲၣ်အီၤဘၣ်
.န့ၣ်န့ၣ်ပၢၢ်လၢအဝဲတကျဲးစးမၤအ့ၣ်န့ၣ်ဘၣ်.ပုၤအိၣ်ဒီးခိၣ်န့ၣ်ဟးဂီၤတၢ်ဆါအံၤကမၤဖျါထီၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျါလီၤဆီလိာ်သးဒီးတဒ်သိးလိာ်အသးလၢတၢ်တမ့ၢ်
လၢအပူၤသ့န့ၣ်လီၤ. ကျဲးစးအိၣ်ဒီးတၢ်သးစူၤဒီးထီၣ်ဘိန့ၣ်ဃုထံၣ်န့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢအသကဲၣ်ပဝးအဂီၢ်န့ၣ်တက့ၢ်.